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N OVOV E S E L S K Ý
ZPRAVODAJ
Září 2020 www.noveveseli.cz

Události z obřadní síně
V úterý 1. 9. 2020 bylo v obřadní síni městyse slavnostně při-
vítáno 35 nových žáčků. Po kulturním programu pěveckého 
sboru ZŠ Nové Veselí pod vedením učitelek Mgr. Jany Nejedlé 
a Mgr. Veroniky Ptáčkové následovaly projevy starosty městy-

se a ředitele školy. Poté byly dětem předány pamětní listy 
a dárečky. Následně si paní učitelky Mgr. Jitka Kašpárková 
a Mgr. Michaela Chmelíková odvedly děti společně s rodiči do 
jejich nových tříd.
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INFORMACE Z ÚŘADU MĚSTYSE
NAŠI JUBILANTI
Miloslav Landsman   70 let
Josef Hudec   70 let
Miroslav Doležal   70 let
Hana Foltinová   70 let
Pavel Karas   75 let
Miloslava Peterová   75 let
Jiří Kotík   75 let
Otakar Glas   75 let

NAROZENÉ DĚTI
Michaela Vaňková   K Újezdu
Andrea Chlubnová   Luční
Hynek Pokorný   Polní
Natálie Randlíková   Nová

Rodičům narozených dětí  
srdečně blahopřejeme.

Všem jubilantům co nejsrdečněji blahopřejeme 

a do dalších let přejeme hodně zdraví, pohody a spokojenosti

PROGRAM NOVOVESELSKÉ POUTI
26. 9. – 28. 9. od 13.30 hod – 16.30 hod   Výstava Novoveselští legionáři v přízemí úřadu městyse
27. 9. – 28. 9.  od 13.30 hod – 16.30 hod  Výstava nových zvonů   v kostele  sv. Václava 
27. 9.   od 9.00 hod – 17.00 hod       Výstava zahrádkářů v moštárně
27. 9.   od 13.00 hod – 16.00 hod       Farmářské trhy v MŠ 
27. 9.   od 13.30 hod  - 15.30 hod      Koncert dechové hudby Veseláci   v parku
27. 9.   od 10.00 hod – 16.30 hod      Tradiční veselský jarmark   přesunut do areálu SDH pod zastřešení  

Poutní mše svaté ke sv. Václavu

26. 9. v 17.00 hod  
27. 9. v 7.00 hod, v 10.00 hod a v 17.00 hod svěcení nových zvonů, jež se zahájí průvodem od místní fary 
Žádáme všechny občany, aby na těchto akcích dodržovali všechna hygienicko-protiepidemická nařízení. 

Plánované akce
24.10.2020 od 12.00 hod Pokládání upletené šály na trasu 
obchvatu a zapsání do knihy rekordů „Nejdelší ručně pletená 
šála zdobící silniční obchvat“ a projížďka cyklistů po trase ob-
chvatu v historických úborech. Pomocníci vítáni.

1. 11. 2020 Zprovoznění trasy silničního obchvatu kolem No-
vého Veselí a Budče

Tradiční měsíční setkávání seniorů se uskuteční nejdříve 
2. 11. 2020.

INFORMACE PRO OBČANY
Opět po roce budou občanům Nového Veselí doručeny složenky na úhradu poplatků za sběr komunálních odpadů 
za rok 2020.   Předvyplněné složenky budou doručeny společně s tímto zpravodajem do každé domácnosti a prosíme 
o jejich úhradu do 30. 11. 2020, prostřednictvím složenek nebo bankovním převodem. Číslo účtu: 1622452399/0800, 

variabilní symbol ze složenky, ve zprávě pro příjemce Vaše jméno a příjmení. Dále bude možné zaplatit za odpady 
v hotovosti na pokladně ÚM Nové Veselí.  Připomínáme, že dle vyhlášky městyse Nové Veselí jsou mimo jiné osvobozeny 
od poplatku děti do 17 let včetně dosaženého věku. Více informací rádi poskytneme. 

Všechny výše uvedené akce se budou konat pouze v souladu s aktuálními hygienicko – protiepidemickými opatřeními.
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Kinského rybářství oznamuje, že ve 
dnech 17. a 18. října se uskuteční slav-
nostní výlov Novoveselského rybníku. 
Po celou dobu výlovu bude na hrázi ryb-
níku zajištěno občerstvení. Rovněž bude 
možné zakoupit si živé ryby.

Výlov rybníka Matějovský se uskuteč-
ní v měsíci listopad.

Žádáme všechny majitele fi rem a sou-
kromé podnikatele, aby odpady vznikají-
cí při jejich podnikatelské činnosti neu-
kládali do sběrných nádob rozmístěných 
po městysi. Dochází k přeplnění těchto 
nádob a následnému ukládání odpadů 
mimo nádoby. Děkujeme.

Žádáme občany, kteří by chtěli daro-
vat vzrostlý smrk pro vánoční výzdobu 
do parku, aby se nahlásili na úřad.  

Moštování jablek v Novém Veselí 
probíhá každou sobotu v době od 7.00 – 
12.00 hodin v moštárně až do odvolání.

Žádáme spoluobčany, aby o nedělích 

a svátcích neprováděli hlučné práce. 

Sběr nebezpečných odpadů proběh-
ne 26. října u parku.

Děkujeme všem spoluobčanům, kte-
ří řádně třídí své odpady a ukládají je do 
určených nádob. 

Silné větve z ořezu stromů a keřů se 
ukládají vedle potoku za rybníkem Hud-
lík. Žádáme spoluobčany, aby na toto 
místo neukládali ostatní odpad, např. 
trávu, plevel, piliny. 

Upozorňujeme občany na zákaz vol-
ného pobíhání psů na veřejných pro-
stranstvích a na povinnost odklizení 
psích exkrementů z veřejných ploch.

Děkujeme všem spoluobčanům, 
kteří pečují o pozemky městyse v okolí 
svých domů.

Žádáme občany, aby neparkovali svá 
motorová vozidla na chodnících a míst-
ních komunikacích.

Jednotlivá hlášení rozhlasu jsou zve-
řejněna na webových stránkách městy-
se nově i jako zvuková nahrávka hlášení. 
Nadále nabízíme možnost zasílání hláše-
ní místním rozhlasem prostřednictvím 
SMS služby nebo e-mailem. Zájemci 
o tyto služby se mohou nahlásit na úřadu 
městyse.

V návaznosti na platnou legislativu 
v ČR v oblasti ochrany osobních údajů 
sdělujeme, že na všech společenských, 
kulturních a sportovních akcích pořáda-
ných městysem Nové Veselí a ZŠ a MŠ 
Nové Veselí, příspěvkovou organizací 
mohou být pořizovány fotodokumen-
tace, audio a video nahrávky, které pří-
padně budou zveřejňovány v tištěných 
a elektronických informačních médiích 
městyse Nové Veselí a ZŠ a MŠ Nové 
Veselí, příspěvkové organizaci. Každý 
účastník na těchto akcích zároveň dává 
souhlas k možnému jeho zveřejnění 
v těchto médiích, jakož i dětí, za které 
zodpovídají v tomto souhlasu jejich zá-
konní zástupci.

INFORMACE
o době a místě konání voleb do Zastupitelstva Kraje Vysočina 

a do Senátu Parlamentu České republiky 
1. Volby se uskuteční dne
- 2. října 2020 od 14:00 hodin do 22:00 hodin, popř. II. kolo 
9. října 2020
- 3. října 2020 od 8:00 hodin do 14:00 hodin, popř. II. kolo 
10. října 2020 
2. Místem konání voleb do Zastupitelstva Kraje Vysočina 
je místnost pro hlasování v  budově Úřadu městyse Nové 
Veselí, čp. 114 – obřadní síň 
3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou 
totožnost a státní občanství České republiky, popřípadě 
státní občanství státu, jehož občané jsou oprávněni volit na 
území České republiky. Neprokáže-li uvedené skutečnosti 
stanovenými doklady, nebude mu hlasování umožněno.
Voličem je
- občan České republiky, který nejpozději 3. října 2020 dovrší 

věku 18 let;
- o ve druhém kole pak i občan České republiky, který 

nejpozději 10. října 2020 dovrší věku 18 let.
4. Voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem voleb 
hlasovací lístky. Ve dnech voleb volič může obdržet hlasovací 
lístky i ve volební místnosti.
5. K  zajištění pořádku a důstojného hlasování ve volební 
místnosti je každý povinen uposlechnout pokynů předsedy 
okrskové komise.
6. Každý oprávněný volič se musí před hlasováním odebrat 
do prostoru určeného pro úpravu hlasovacích lístků, jinak mu 
okrsková komise hlasování neumožní.

Informace pro voliče k průběhu voleb 2020

Hygienicko-protiepidemická opatření při hlasování 

ve volebních místnostech

Volby do zastupitelstev krajů a volby do Senátu Parlamentu 
České republiky, které se budou konat ve dnech 2. a 3.října 2020 
(případné druhé kolo voleb do Senátu ve dnech 9. a 10. říj-
na 2020) budou s  ohledem na stále trvající zhoršenou 
epidemiologickou situaci doprovázeny zvýšenými hygienicko-
protiepidemickými opatřeními.

Žádáme voliče, aby dodržovali následující základní pokyny:
• nasaďte si roušku nebo obdobnou ochranu nosu 

a úst (povinnost nosit roušky či obdobnou ochranu 
vyplývá z  mimořádného opatření Ministerstva 
zdravotnictví)

• roušku mějte nasazenou po celou dobu s  výjimkou 
okamžiku, kdy Vás okrsková volební komise vyzve k jejímu 
sejmutí pro účely identifi kace (poté si roušku opět nasaďte)

• využijte připravené dezinfekční prostředky na ruce, 
které budou pro voliče připraveny

• dodržujte vyznačené, nebo přiměřené rozestupy; 
v případě, kdy okrsková volební komise z důvodu velikosti 
volební místnosti požaduje vstup jednotlivě, dodržujte 
tento pokyn

• okrskové volební komise budou pravidelně dezinfi kovat či 

ka hlášení.
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měnit psací potřeby pro úpravu hlasovacího lístku, přesto 
Vám doporučujeme využít vlastní psací potřeby pro 

úpravu hlasovacího lístku (týká se voleb do zastupitelstev 
krajů, v  případě voleb do Senátu se hlasovací lístek nijak 
neupravuje)

• dodržujte pokyny okrskové volební komise
• hlasujete do přenosné volební schránky? nasaďte 

si i v  takovém případě roušku a dbejte pokynů členů 
okrskové volební komise

  
Buďte ohleduplní ke členům okrskových volebních 

komisí a k ostatním voličům.                                        Děkujeme!

 Voliči, kteří budou v  době voleb v  izolaci nebo 

karanténě z důvodu COVID-19 nemohou volit ve volebních 

místnostech. Mohou však využít zvláštní způsoby hlasování. 

Zákon o zvláštních způsobech hlasování ve volbách 
do zastupitelstev krajů a do Senátu v roce 2020. Zákon 
je určen pro osoby, jimž nařídila karanténu nebo izolaci 
z  důvodu onemocnění covid-19 krajská hygienická stanice 
nebo praktický lékař. Zákon též umožní hlasování voličům 
umístěným v  zařízeních, která byla rozhodnutím krajské 
hygienické stanice uzavřena.

Pro tuto skupinu voličů se zavádí tři možnosti zvláštního 
způsobu hlasování:
• Hlasování z motorového vozidla u volebního stanoviště 

(tzv. drive-in hlasování) - tato volební stanoviště budou 
zřízena pro každý okres, bude jich tedy 78. Stanoviště 
budou uzpůsobena pro průjezd motorového vozidla, 
jejich vybavení zajistí armáda. Takto může volič hlasovat ve 
středu ve volebním týdnu od 7 do 15 hodin.

• Hlasování v  pobytovém zařízení sociálních služeb, 

které bylo uzavřeno  - pokud krajská hygienická stanice 
nahlásí uzavřená zařízení na svém území krajskému úřadu, 
ten do nich vyšle speciální komisi pro hlasování. Takto 
hlasovat bude možné od čtvrtka volebního týdne od 
7 hodin do pátku volebního týdne do 18 hodin.

• Hlasování do zvláštní přenosné volební schránky  - 
pokud občan v nařízené karanténě či izolaci nemůže využít 
drive-in hlasování, může do čtvrtka volebního týdne do 
20 hodin oznámit krajskému úřadu, že žádá příjezd speciální 
volební komise. Tuto komisi budou tvořit členové drive-in 
týmu a přijedou s přenosnou volební schránkou za občanem 
domů. Toto hlasování bude probíhat od pátku volebního 
týdne od 7 hodin do soboty volebního týdne do 14 hodin.
 
Zvláštní způsoby hlasování budou zajišťovat speciální 

hlasovací komise složené ze tří vojáků a zapisovatele 
jmenovaného krajským úřadem; také sčítání těchto hlasů 
provede zvláštní sčítací komise u krajského úřadu.

Informace o způsobu hlasování ve volbách

do Senátu Parlamentu ČR

Hlasování probíhá pouze na území České republiky, a to ve 
27 senátních volebních obvodech, kde jsou volby do Senátu 
vyhlášeny – v  našem volebním obvodu jsou volby vyhlášeny. 
Volič může hlasovat pouze v tom volebním okrsku, kde je 
přihlášen k trvalému pobytu. Výjimkou jsou voliči hlasující na 
voličský průkaz (viz Hlasování na voličský průkaz).

Hlasovací lístky 

Hlasovací lístky pro volby do Senátu jsou vytištěny pro 
každého kandidáta samostatně. 

Na každém hlasovacím lístku je uvedeno číslo kandidáta. 
Hlasovací lístky nemusí tvořit úplnou číselnou řadu, pokud 
přihláška některého kandidáta nebyla zaregistrována.

Hlasovací lístky a úřední obálka pro volby do Senátu 

jsou žluté.

Volič musí dbát na to, aby do úřední obálky vložil pouze 
jeden hlasovací lístek, jinak je hlas voliče neplatný. Při souběhu 
voleb musí být hlasovací lístek vložen do úřední obálky téže 
barvy, jinak je hlas voliče také neplatný.

Druhé kolo voleb do Senátu

Pokud žádný z kandidátů nezíská v prvním kole voleb 
nadpoloviční většinu hlasů, bude se konat druhé kolo voleb. 
Ve druhém kole kandidují pouze dva nejúspěšnější kandidáti 
z prvního kola.

Druhé kolo se bude konat v pátek 9. října 2020 od 14.00 
hodin do 22.00 hodin a v sobotu 10. října 2020 od 8.00 hodin 
do 14.00 hodin.

Jestliže se před druhým kolem voleb kandidát své kandidatury 
vzdá, pozbude práva být volen nebo zemře, postupuje do 
druhého kola voleb kandidát, který se v prvním kole voleb umístil 
na třetím místě; v takovém případě se druhé kolo může uskutečnit 
v pátek 16. října 2020 od 14.00 hodin do 22.00 hodin a v sobotu 
17. října 2020 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

Hlasovací lístky (barvy šedé) pro druhé kolo voleb již 

voliči nebudou dodány předem, ale volič je obdrží přímo 

ve volební místnosti ve dnech druhého kola voleb. Zde 

také obdrží úřední obálku (barvy šedé).

Informace o způsobu hlasování ve volbách

do Zastupitelstva Kraje Vysočina

Hlasování probíhá pouze na území České republiky, a to ve 
13 krajích. Volič může hlasovat pouze v tom volebním okrsku, 
kde je přihlášen k trvalému pobytu. Výjimkou jsou voliči 
hlasující na voličský průkaz.

Hlasovací lístky

Hlasovací lístky pro volby do zastupitelstev krajů jsou 
vytištěny pro každou politickou stranu, politické hnutí nebo 
koalici samostatně.

Na každém hlasovacím lístku je mimo jiné uvedeno 
vylosované číslo kandidujícího subjektu.

Dodané hlasovací lístky nemusí tvořit úplnou číselnou 
řadu, neboť některé z kandidujících politických stran, 
politických hnutí a koalic nekandidují ve všech krajích, nebo 
pokud kandidátní listina kandidujícího subjektu nebyla 
zaregistrována.

Volby do zastupitelstev krajů se konají společně s volbami 
do Senátu Parlamentu České republiky. Úřední obálky a hla-
sovací lístky pro jednotlivé volby jsou tak od sebe barevně
odlišeny. 
Hlasovací lístek a úřední obálka pro volby do zastu-

pitelstev krajů jsou barvy šedé.

HLASOVÁNÍ NA VOLIČSKÝ PRŮKAZ 

Na voličský průkaz může volič hlasovat i v jiném volebním 
okrsku, než do kterého náleží podle místa trvalého pobytu. 
Ve volbách do zastupitelstev krajů může volič takto hlasovat 
jen ve volebním okrsku spadajícím do územního obvodu kraje, 
kde jsou volby vyhlášeny a v jehož územním obvodu je volič 
přihlášen k trvalému pobytu. 
Ve volbách do Senátu může volič takto hlasovat jen v obcích 
ve svém volebním obvodu.
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Při ztrátě nebo odcizení voličského průkazu nelze vydat 

duplikát. 

Kde lze o voličský průkaz žádat 

U obecního úřadu (magistrátu, městského úřadu, úřadu 
městyse, úřadu městské části nebo městského obvodu územně 
členěného statutárního města) v místě trvalého pobytu voliče. 
Co se uvádí v žádosti 

Žádost obsahuje jméno a příjmení voliče, datum narození, 
adresu trvalého pobytu a případně požadovaný způsob 
doručení voličského průkazu. 
Pro žádost o voličský průkaz není předepsaný formulář. 
Jak a do kdy lze žádost podat 

Podáním v písemné nebo elektronické podobě s doručením 
úřadu do 25. září 2020 
-  na listině opatřené úředně ověřeným podpisem voliče, 

nebo 
-  v elektronické podobě prostřednictvím datové schránky 

voliče. 
Osobně do 30. září 2020 do 16.00 hod; volič se dostaví na úřad, 
prokáže svoji totožnost a úřad o žádosti učiní úřední záznam. 
Pokud se volič, kterému byl vydán voličský průkaz, rozhodne 
hlasovat ve „svém“ volebním okrsku, musí voličský průkaz 
rovněž odevzdat okrskové volební komisi. Jinak mu komise 
hlasování neumožní.

OKÉNKO Z HISTORIE 

Již dříve avizovaná výstava, která je připomínkou 100. výro-
čí návratu legionářů do vlasti, je i přes nejistou situaci připravena 
k zhlédnutí. 

Pokud se aktuální stav nezmění, bude přístupná dle platných 
opatření v budově úřadu během prodlouženého pouťového ví-
kendu 26. – 28. září.

Jde o putovní výstavu, kterou připravila Československá obec 
legionářská v  Praze a  Ministerstvo obrany ČR v  rámci projektu Le-
gie100.

My jsme se rozhodli ji doplnit informacemi a fotografi emi, které 
se týkají šestnácti mužů, kteří se v Novém Veselí narodili, nebo zde 
nějaký čas žili, a v průběhu 1. světové války oblékli nejen uniformu 
rakousko-uherské armády, ale dobrovolně právě tu legionářskou.

Dnes už se nedozvíme, co je k tomu vedlo a není ani naším úko-
lem hledat, kdo jaký byl revolucionář nebo bojovník za nový stát. 
Naším úkolem je uchovat životní příběh, který se za každým z níže 
uvedených jménem skrývá.
Italského legionáře máme pouze jednoho, je jím
CYRIL SALAŠ 
čp. 21 (* 1890 Nové Veselí † 1973 Nové Veselí)
39. střelecký pluk „Výzvědný“, domů se vrátil 16. 10. 1919.

Ostatních patnáct jmen patří legionářům ruským.
JOSEF BENEŠ 
čp. 48  (*1896 Nové Veselí - † 1968 Nové Veselí)
11. střelecký pluk Františka Palackého, návrat do vlasti 5. 12. 1919, 
zdravotní komisí určen k přednostní evakuaci transportem č. 9, lodí 
Karachi Maru tzv. jižní cestou, která vedla podél asijského pobřeží, 
Čínským mořem, Indickým oceánem se zastávkami v Šanghaji, 
Singapuru, Kolombu, Džibuti a Port Saidu, Suezským průplavem 
do Středozemního moře, do Terstu a pak vlakem do Prahy.

JAROSLAV BLAHA 
čp. 2 (*1894 Nové Veselí - † 1955 Nové Veselí)
8. střelecký pluk „Slezský“, návrat do vlasti 6. 6. 1920 se 
svým plukem, transport č. 28, lodě M.S. Dollar a Belgie, tzv. 
americkou cestou přes Tichý oceán do Kanady (Vencouver) 
napříč kontinentem vlakem do Quebecku a Halifaxu, pak lodí 
přes Atlantik do německého přístavu Cuxhaven a vlakem do 
Prahy.

FRANTIŠEK FRIEB
čp. 64 (*1882 Nové Veselí - † 1957 Nové Veselí) 10.střelecký 
pluk Jan Sladkého Koziny, návrat koncem  prosince 1919, 

zdravotním transportem č. 10,  lodí Capetown Maru jižní 
cestou, přes Marseille.

FRANTIŠEK HÁJEK 
čp. 36 (*1894 Nové Veselí - † 1949 Nové Veselí) 6.dělostřelecký 
pluk „Irkutský“, návrat transportem č.23 se svým plukem, lodí 
President Grand, jižní cestou, příjezd do Terstu 12.6. 1920.

ALOIS HRON
čp. 64 (*1892 Nové Veselí † 1958 Kelč)
strážní prapor, návrat s vojenskou jednotkou, transport č.34, 
loď Huntsend, jižní cestou přes Terst, návrat do vlasti 5.10. 1920

JAN KLUSÁČEK 
čp. 57 (*1892 Nové Veselí - † 1969 Nové Veselí) 
1. střelecký pluk Mistra Jana Husi, přednostně evakuován 
ze zdravotních důvodů, transport č. 5,  lodě Archer a Aeolus, 
americkou trasou přes francouzský přístav Brest, návrat 
v srpnu 1919.

JAN MELICHAR 
čp.85 (*1894 Nové Veselí - † 1917 Bobrujsk)
záložní prapor, zemřel v polní nemocnici na nákazu tyfem

NORBERT ONDRÁK 
čp. 112 (*1895 Nové Veselí  - † ?,)
9. střelecký pluk Karla Havlíčka Borovského, v únoru 1918 byl 

 Novoveselští legionáři
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odeslán na dovolenou, pro náhlé obsazení Ukrajiny Němci se 
nemohl vrátit zpět ke svému pluku, pobýval na území Ruska 
a v roce 1919 sám doputoval do vlasti.

FRANTIŠEK SUCHÝ 
(*1893 Nové Veselí - † ?)
8 . střelecký pluk „Slezský“, návrat se zdravotním transportem 
č.5, lodě Archer a Aeolus, americkou trasou přes francouzský 
přístav Brest, demobilizován 4. 6. 1920.

 JAN ŠUSTR 
čp. 11 (*1896 Nové Veselí - † 1956 Praha)
4 . střelecký pluk Prokopa Velikého, návrat se svým plukem, 
transportem č. 22, loď America, jižní trasou přes Terst, návrat 
v červnu 1920, zůstal v armádě.

PETR VAŠÍČEK 
čp. 70 (*1892 Nové Veselí - † ?)
těžká dělostřelecká divize 1. československého dělostřeleckého 
pluku Jana Žižky z Trocnova, návrat s  vojenskou jednotkou, 
transport č. 24 loď Crook, jižní trasou přes Terst, návrat 
do Prahy 9. 7. 1920. 

JULIUS VENCÁLEK 
čp. 1 (*1890 Nové Veselí - † ?)
na vlastní žádost byl zařazen do pracovního praporu, do vlasti 
se vrátil, ale není zdokumentováno jakým způsobem.  

VÁCLAV VENCELIDES 
čp. 129 (*1893 Nové Veselí - †  1935 Rusko)
úderný prapor, evakuaci do vlasti odmítl, v  Rusku se oženil 
a založil rodinu.

BOHUMIL VÍTEK 
čp. 104 (*1891 Nové Veselí - † 1975 Nové Veselí)
1.střelecký pluk Mistra Janu Husi, později učitel ve Škole nezletilých 
dobrovolců se kterou putoval do vlasti jižní trasou přes Terst, 
transport č. 15, loď Schunko Maru, demobilizován 6. 6. 1920.

JOSEF ZIMPL 
čp. 23 (*1887 Ostrov - † 1928 Nové Veselí)
technická rota, návrat v  srpnu 1920 s  vojenskou jednotkou, 
transport č. 29, lodě Protesilaus a Minne Kahda, americká trasa 
přes Cuxhaven.
 Marcela Vencelidesová

Nové zvony
Nové zvony, nahrazující ty, které byly 

zrekvírovány během 2. světové války, 
k nám doputovaly v úterý 8. září. Odlity 
byly ve zvonařské dílně Jana Felczyňské-
ho v polském Przemyslu. Větší, vážící 435 
kg s laděním A1, je zasvěcen svatému 
Václavu, menší o váze 205 kg a ladění D2 
nese poselství se jmény třemi - Jan Pavel 
II., sv. Zdislava a Jan Sarkander.

V neděli 27. září jim požehná pomoc-
ný brněnský biskup Mons. Pavel Konzbul.

Slavnostní průvod vyjde v 17:00 ho-
din od fary, mše svatá bude následovat 
v kostele svatého Václava. Srdečně zveme 
družičky, mládence, ale i všechny ostatní. 

Zvony jsou vystaveny v kostele, veřej-
nost si je může prohlédnout v neděli 27. 
září a pondělí 28. září od 13.30 do 16.30 
hodin. Jejich vyzdvižení do zvonice ve 
věži kostela za pomoci jeřábu a osazení 
pracovníky zvonařství je plánováno na 
20. října před polednem.

Velké poděkování a křesťanské Pán 
Bůh zaplať patří všem, kteří pořízení 
zvonů podpořili fi nančním příspěvkem 
nebo jakoukoli pomocí.

Sbírka na pokrytí nákladů s jejich po-
řízením stále probíhá. Více informací na 
www.zvonyprovaclava.cz.

 Marcela Vencelidesová
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Co nám zvony povídají

Šála pro obchvat

Nejen ve Francii, ale po celém světě 
je známá píseň FRERE JACQUES - bratr 
Jakub měl zvonit na jitřní bohoslužbu, 
někdy se říká na ranní, lze to nazvat i kle-
kání, ale zaspal. 

Dobrý bratr, který ji přeložil do češti-
ny, asi nechtěl pokazit dojem, že prý jsme 
nejvíce ateistický národ, proto se vyhnul 
každé zmínce o zvonech a modlitbě. 
A přitom úplně zapomněl, jak těžce se to 
bude zpívat, když dal dvě J vedle sebe.

Bratře Kubo, Bratře Kubo,   Ještě spíš, 
ještě spíš? Venku slunce září, ty jsi na pol-
štáři,  vstávej již, vstávej již.

ČESKY A CO NEJVĚRNĚJI PODLE ORI-
GINÁLU BY TO BYLO: Bratře Kubo, Bratře 
Kubo, Ještě spíš, ještě spíš? NA RANNÍ JDI 

ZVONIT. NA RANNÍ  JDI ZVONIT. Bim bam 
bim. Bim, bam, bim.

Ve Francii však zvony zpívají Dig, ding, 
dong ! I v dalších jazycích se jejich hlas tro-
chu mění. V Alsasku například dělají Kling 
klang klong, kling klang klong, ve Finsku 
Pium, paum, poum! Pium, paum, poum, v 
Polsku Bim, bam, bom, bim, bam, bom, v 
Bělorusku  Dzin, dzin, don a ve Vietnamu 
Em ngồi xem, em ngồi xem. 

U nás to však zůstane: Bim, bam. 
Přesto můžeme ve zvonění slyšet i další 
slova, od umíráčku třeba tato: UM - ŘEL,  
UM – ŘEŠ. A když zvoní Bim, bam, bim, 
může to znamenat: UM - ŘEL  ON,  UM 
- ŘEŠ  TY. 

Zvony však ohlašují i události radost-

né. Nejslavnější je to vždycky o Veliko-
nocích, při vzkříšení se rozezní všechny 
najednou a a v jejich  hlaholu můžeme 
slyšet:  Z MRTVÝCH VSTAL, Z MRT-

VÝCH VSTAL! anebo v jiném taktu:  UŽ 

JE VZKŘÍŠEN. A podle Písma svatého si 
to můžeme převést i na sebe:  - UMŘEŠ, 

VSTA - NEŠ! Anebo dokonce S KRIS - 

TEM  UM - ŘEM,  S KRIS - TEM  VSTA - 

NEM!

Dá-li Pán, o příštích Velikonocích nám 
to díky vaší štědrosti už budou zpívat 
všechny tři. Pán Bůh zaplať všem dárcům 
a všem spolupracovníkům.  

Pozn: Bratra Jakuba uslyšíme na inter-
netu i s napsanými slovy zde: https://www.
youtube.com/watch?v=BC6rvbxdywg

Jan Peňáz

První srpnovou neděli proběhl na kulturním 
zázemí SDH „sešívací dýchánek“. Smyslem akce 
bylo sešít obchvatovou šálu na co nejmenší mož-
ný počet kusů, což se podařilo. Čtrnáct pletařek 

tak šálu sešilo na 75 balíků. Za to jim patří poděkování. A co dál?
Balíky se rozvezou po celé délce obchvatu, následně roz-

motají a jednotlivé kusy se k sobě  jednoduchými stehy sešijí 
přímo na místě. Poté dojde komisařem z Agentury Dobrý den 
k přeměření šály a zapsání rekordu. Následně se šála zase rozdělí 
a smotá. Kdo bude mít o kusy šály zájem, může si jí přímo odvézt.

Celá akce se uskuteční v sobotu 24. 10. 2020 od 12.00 hodin 
a to za každého počasí. Obracím se proto na všechny pletařky, 
příbuzné, známé, dodavatele materiálu, podporovatele akce 
i obchvatu, širokou veřejnost, aby se zapojili a pomohli nám 
dát obchvatovou šálu dohromady. Potřeby k sešívání obdrží-
te přímo na místě. Odměnou vám bude dobrý pocit, že jste 
pomohli a zúčastnili se netradiční akce. Zveme vás i na malé 
občerstvení, které bude připraveno v prostorách kulturního zá-
zemí SDH. K dobré zábavě zahraje místní dechovka.

Pokládání šály zdar a jejího spojení zvlášť!
Jitka Kalasová

Krásné modely v překrásném prostředí
„Kačenárna“ hostila již 8. ročník se-

tkání automobilových rc modelářů, 
v rámci seriálu radio control truck rally 
RCTR 2020 v prvním červencovém pro-
dlouženém víkendu a předposledním 
srpnovém víkendu. I když letošní ročník 
byl poznamenán pandemií hlavně ze 
strany zahraničních účastníků, hlavně 
z Holandska a nově i ze Švédska, byla 
i tak slušná účast dvaceti pěti modelá-
řů z České republiky. Jenom z Nového 
Veselí jsou tři sportovní automobiloví 
modeláři Matyáš Peřina, Josef Kratochvíl 
a Miloš Prášil, který je hlavním organizá-
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torem tohoto jedinečného modelářské-
ho sportovního odvětví v dálkově rádi-
em řízenými modely nákladních aut 1:12 
maratonských off roadových soutěží dle 
skutečných předloh.

Setkání je vždy imitací skutečného 
závodu konkrétně Dakarské rally a Silk 
way rally, kde se najezdí za jeden den 
kolem 15. kilometrů a kdy nejdelší eta-
pa měří přes 1 kilometr, z toho nejlepší 
model strávil na překrásných, ale nebez-

pečných členitých tratích veselské „Kače-
nárny“ 2 hodiny a 39 minut čistého času 
v průměrné rychlosti asi10 km/h. Naše 
setkání sleduje spousty fanoušků po 
celém světě na Facebook a YouTube 
https://www.facebook.com/rctruckra-
cing

h t t p s : / / w w w . y o u t u b e . c o m /
watch?v=QgRWbD73P0c

Proto jsme rádi, když můžeme ukázat 
světu krásnou krajinu Nového Veselí a co 

umí ještě zlaté české ručičky. Na závěr 
patří poděkování městysi Nové Veselí 
a Biketrialu Nové Veselí za možnost po-
řád takové krásné setkání rc modelů na 
nejkrásnějším místě Vysočiny. Do bu-
doucna bychom se rádi předvedli i širší 
veřejnosti samotným závodním setká-
ním anebo nějakou tou malou výstavou 
modelů s fotografi emi modelů v akci od 
našeho fotografa Pavla Herma.

     Miloš Prášil

Omezení, která mají zabránit šíření 
onemocnění koronavirem (COVID-19), 
nadále výrazně utlumují volnočasové 
aktivity občanů České republiky. Všech-
ny spolky přežívají v určitém režimu 
útlumu. I náš sbor musel přehodnotit 
plán práce své činnosti. Přesto se snaží-
me operativně reagovat na danou situa-
ci a tradiční aktivity sboru, byť v omeze-
ném rozsahu, naplňovat.

Naštěstí máme nyní krásný kulturně-
-sportovní areál, kde jsme mohli bezpeč-
ně uspořádat taneční výlet s kapelou 
Beat Band. Díky zastřešenému parketu 
nás v sobotu 22. srpna ani déšť nezasko-
čil. Na 250 návštěvníků se dobře bavilo 
a my jim za to děkujeme. Tradiční letní 
akci „Barevné PoVeselení“ jsme, vzhle-
dem k její náplni, přesunuli až na úplný 
konec prázdnin. Po třech letech byly 
na řadě dožínkové slavnosti. Zatímco 
léto v roce 2017 bylo extrémně suché 
a 19. srpna měli zemědělci po žních, 
letos žně probíhaly ještě týden po do-
žínkové oslavě. Nic však nám nebráni-
lo 30. srpna oslavit úrodu a dary země. 
Při mši svaté pan farář Mons. Jan Peňáz 
úrodě a práci lidu požehnal v kostele, 
který byl vyzdoben dožínkovými věnci, 
ovocem a zeleninou. Krásné dožínkové 
věnce včetně kytiček klasů nám pomoh-
ly připravit místní ženy z klubu seniorů. 
Odpolední program oslav potom za-
hájil průvod městysem, jenž byl vypra-
ven z brány ZDV Novoveselsko. Průvod, 
jak se patří, vedli pan starosta městyse, 
pan farář a předseda představenstva 
ZDV Novoveselsko. Dále v průvodu dvě 
spřežení koní, pentlenou májku dopro-
vázely děti hasíci, několik udržovaných 
historických traktorů, veselou chasu 
podpořili krajánci z Vídně, na platovém 
voze vyhrávala Dechová hudba Veselá-
ci a na konci jelo několik kusů moderní 
zemědělské techniky. Poté, co celý prů-
vod obešel městečko, pokračovaly slav-

Sbor dobrovolných hasičů
nosti na hasičském areálu. Asi největší 
zajímavostí a zlatým hřebem programu 
bylo vymlácení obilí historickou mlátič-
kou, kterou přes řemen poháněla parní 
lokomobila. Tuto unikátní podívanou 
do okna historie nám umožnil Veterán 
klub pana Josefa Ficka. Celé odpoled-
ne vyhrávala dechovka Veseláci, kterou 
k pozdnímu odpolední vystřídal Žďárský 
swingový orchestr. Také již tradiční sou-
těž „O novoveselskou buchtu“ ovládly 
letos mladé kuchařky. Diváci ochutnali 
a ocenili buchtu Lucinky Horké, Johanky 

Kujalové a asi nejkreativnější dobrotu od 
Kateřiny Chlubnové. Podle odhadů na-
vštívilo dožínkové slavností přes pět set 
návštěvníků. Přes sto pořadatelů a účin-
kujících přispělo k zdárnému průběhu 
akce. Všem zúčastněným moc děkujeme 
za ochotu a pomoc s organizací. Je ob-
rovskou vzpruhou vidět, že se sousedé 
dokážou nadchnout pro společnou věc 
a bez komerčních atrakcí se báječně po-
bavit. Vzhledem k organizační náročnos-
ti plánujeme dožínky v takovém rozsahu 
opět až za tři roky, tedy v roce 2023.
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Hasičské sportování
Hasičské soutěže jsou nedílnou sou-

částí odborné přípravy práce zásahové 
jednotky. I když koronavirová situace 
v podstatě zastavila pořádání soutěží. Zá-
řijové uvolnění naplno využila hasičská 
družstva k výjezdům na vyhlášené soutě-
že. Naše družstvo mužů předvádí, přede-
vším v klasickém požárním útoku, stabilní 
špičkové výkony, které samozřejmě chce 
uplatnit. 29. 8. družstvo odjelo na aty-
pickou noční soutěž do Herálce. Zde za 
deště nastoupili v požárním útoku – sport 
3. místo a požárním útoku klasika 2. mís-
to. V sobotu 5. 9. pořádali sousedé SDH 
Bohdalov svoji soutěž „Bohdalovský po-
hár“. Na tuto soutěž vyjelo jak družstvo 
mužů, tak tři družstva hasíků. Hasíci si 
svůj požární útok užili a pohárky za 2.,5. 

i 8. místo velice potěšily. Muži obhajova-
li a obhájili 1. místo, takže putovní pohár 
bude opět rok zdobit vitrínu hasičské 
zbrojnice v Novém Veselí. Hned druhý 
den 6. 9. se situace v podstatě opakovala. 
Výjezd na soutěž do Velkého Meziříčí, kde 
také na náměstí v požárním útoku klasika 
zvítězili a putovní křišťálovou helmu při-
vezli nazpět. Na prestižní hasičské soutěži 
„Memoriál Jana Dřínka a Karla Herolda“, 
jenž pořádal 12. září Sbor dobrovolných 
hasičů Žďár nad Sázavou 2., předvedlo 
družstvo vynikající čas, bohužel deset 
trestných bodu je odsunulo na dobré třetí 
místo. Gratulace za výsledky a poděková-
ní za dobrou reprezentaci našeho sboru 
a městyse Nové Veselí patří všem členům 
družstva i vedoucím kolektivu.

Zásahová jednotka
Za poslední tři měsíce nedošlo v 

okrsku Nové Veselí k většímu požáru. 
Především díky častým dešťovým sráž-
kám výrazně ubylo výjezdů na lesní a 
polní požáry. 16. 6. se včasným zásahem 
a uhašením hořícího automobilu u RD v 
Novém Veselí zabránilo dalšímu šíření 
zhoubných plamenů. Požáry doutnající 
stoh 8. 9. v Bohdalově i zahoření strniště 

25. 8. za Poděšínem, byly včas zpozorová-
ny, a tudíž neprodleně zlikvidovány, aniž 
by došlo k vážnějším škodám. Dalších 
šest výjezdů naší jednotky se převážně 
klasifi kuje jako technická pomoc. Třikrát 
se jednalo o odstranění padlých stromů 
a uvolnění průjezdu na místních komuni-
kacích. Dvakrát jsme bezodkladně, za po-
mocí hasičské techniky, uvolnili ucpanou 

kanalizaci. 27. 6. naše jednotka asistovala 
u smutné události, při vyproštění člověka 
zpod padlého stromu. 31. 7. jednotce vy-
hlásil poplach automatický protipožární 
systém fi rmy Plastia s.r.o., který byl naštěs-
tí vyhodnocen jako planý.

Dobrovolní hasiči Vám přejí pevnou 
víru v lepší, pokoronavirový, čas.

Hanus F.
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OKÉNKO Z EVVO

Letošní léto přálo přírodě. Konečně 
se doplnit vodní defi cit, příroda se na-
sytila vodou a s ní i všechno živé kolem 
nás. Nakonec, i pro člověka byla voda 
a vláha po suchých létech jakousi vzpru-
hou, a nám se snad i lépe fungovalo�. 
Pro stromy vysazené na jaře to byla ne-
skutečná startovací injekce. Dostatek 
vláhy a asi i spodní vody způsobil v tom 
dobrém slova smyslu, že naše aleje se 
krásně zelení a vzkvétají. Takovýto čas 
růstu a zakořenění prospěl a v tom po-
čátku to byl nenahraditelný stav. Alej za 
Hudlíkem, trochu s nadsázkou bychom 
mohli říct koronavirová alej, rozkošatila 
své koruny a začíná hned od prvopo-
čátku plnit své poslání – a to zadržovat 
vodu v krajině, ochlazovat horký vzduch, 

Aleje se mají čile k světu
být příjemným stínem pro člověka i zvěř, 
domovem či stanovištěm mnoha živoči-
chů a ptáků, místem pro duševní očistu 
člověka a snad v brzké době svými plo-
dy i potravou zvěři.  I jírovcová alej před 
místní prodejnou jednoty začíná výraz-
ně dokreslovat kolorit našeho městyse. 
Rozhlédnete-li se kolem, jírovce (lidově 
kaštany) u nás mají své místo již po de-
setiletí. Urostlé stromy na městečku uka-
zují, že se jim u nás daří a že prospívají. 
Doufejme, že i stromy jírovce pleťového 
budou v budoucnu bohatou korunou 
a růžovými květy v lidech probouzet zá-
jem o naše nejbližší, ale i to vzdálenější pří-
rodní prostředí, a že společně podpoříme 
koncepci rozvoje zeleně v našem městysi.

Za komisi EVVO Monika Kovalská

Ukliďme svět, Ukliďme Česko
Tato celorepubliková aktivita vychází 

z globální sociální akce, která započala 
svůj život v roce 2008 v Estonsku. Teh-
dy na 50.000 obyvatel Estonska uklidilo 
svou zem za pět hodin. Světová úkli-
dová akce je spojována s měsícem září, 
ale u nás probíhá i na jaře, a to v dubnu, 
kdy slaví svátek naše planeta, a to pod 
názvem Ukliďme svět, ukliďme Česko. 
Akce je čistě dobrovolnická a jejím cílem 
je uklidit nelegálně vzniklé černé sklád-
ky i nepořádek kolem nás. Srdcem akce 
jsou dobrovolní organizátoři místních 
úklidů. To jsou lidé, kteří se chopí zodpo-

vědnosti a zorganizují úklid v místě, kte-
ré si sami určí. Od začátku až do konce se 
pak starají o hladký průběh akce. Uklízet 
mohou školáci, politici, úředníci, skauti, 
děti z dětských domovů, vysokoškoláci, 
důchodci, programátoři, lékaři, proda-
vači, ekologové, turisti, pejskaři, pankáči 
… Prostě všichni, na koho si vzpomene-
te. Uklízíme společně! Uklízíme všichni. 
Společně, v jeden den. Do úklidu se již 
v loňském roce zapojila i mateřská škola, 
a letos se děti pustí do úklidu za duben, 
kdy byla karanténa a tato úklidová akce 
byla přeložena právě na podzim. Pomoci 

jim přijdou i někteří členové SDH Nové 
Veselí. Na starost si vezmou vodní nauč-
nou stezku a cestu k Holetínskému lesu. 
Pokud se budete chtít k úklidu přidat, 
nemusíte čekat na ofi ciální akci a sami se 
můžete stát organizátory úklidu ve va-
šem okolí. Nepořádku je totiž kolem nás 
stále hodně.

Zdroj: https://cs.wikipedia.org/wiki/
Celosvětový¬_úklidový_den, 

www.uklidmecesko.cz
Monika Kovalská, komise EVVO

Je obvykle zvykem a dlouhou tra-
dicí, že zakládá-li muž rodinu, čekají ho 
tři úkoly. Postavit dům, zasadit strom 
a přivést na svět potomka. Zřejmě tyto 
úkoly zvládají muži dobře, protože 
k tomu si samozřejmě přibírají i zve-
lebení svého domu zahradou a často-
krát i předzahrádkou. A právě předza-
hrádkám bude věnován tento článek.                                                                                                     
Co jsou to vlastně předzahrádky?  In-
formací z webu zjistíte, že se jedná se 
o menší nebo větší prostor před domem 
směrem ke komunikaci. Je to nevelká 

Novoveselské předzahrádky
plocha upravená jako ozdobná zahra-
da, která tvoří okolí vstupu k domu. Je 
to termín v oblasti zahradní architek-
tury používaný i v sadovnické tvorbě. 
Často jde o pozemek, který je v majetku 
měst a obcí, a lidé si jej začali upravovat. 
V mnoha obcích jsou tyto předzahrádky 
neoplocené, nebo jen symbolicky, osá-
zené květinami a přispívají ke zkrášlení 
obce. Jsou-li předzahrádky oplocené 
(zpravidla to bývá u větších obytných 
domů a plot je jen nízký), realizují se 
tam, kde hrozí nebezpečí znečišťování 

předzahrádky psími výkaly. Oplocení lze 
nahradit živými ploty nebo výsadbou 
ostnitých keřů. Předzahrádka obvykle 
nebývá využívána k přímé rekreaci, ale je 
vstupním prostorem do domu a vítá kaž-
dodenně obyvatele domu i jeho hosty. 
V mnoha zemích bývá předzahrádka 
často i součástí veřejné zeleně. Předza-
hrádka by vždy měla být uspořádána 
s předpokladem, že tvoří jistou estetic-
kou vizitku domu.  Projdete-li se Novým 
Veselím (ale i jinou obcí) a rozhlédnete 
se, uvidíte předzahrádku, o kterou pe-



Září 2020 11

čují obyvatelé domu, na každém kroku. 
Často lidé volí do výsadby předzahrádek 
trvalkové a cibulkové záhony, hodně 
využívané jsou i keře jako hortenzie, zi-
mostrázy, šeříky. Nádherné bývají také 
předzahrádky, které mají chodníky od 

vstupní branky až ke dveřím domu le-
mované levandulovými keři, které zavo-
ní, jen se jich maličko dotknete anebo 
rozvlníte vzduch v jejich okolí. No řek-
něte, může být krásnější návrat domů 
než takovým provoněným chodníčkem? 

A my děkujeme všem, kdo pečuje o ve-
řejný prostor, kterým předzahrádky jsou. 
Zkrášlují místo života nás všech.

Za komisi EVVO Monika Kovalská

Plast i tam, kde byste ho nečekali?
Redukování odpadu neboli zero was-

te je čím dál tím větším tématem i v na-
šich životech. Často je to popisováno jako 
nedosažitelná mise, nicméně tak to být 
vůbec nemusí. Jako pomoc pro ty, kteří se 
o bezodpadovou domácnost snaží, vyda-
la v lednu 2020 Pavla Wernerová, autorka 
zero waste blogu Za lepší život, svoji kni-
hu Konec doby odpadové, ve které sdílí 
svoje zkušenosti ze 4 let svého (téměř) 
bezodpadového života a zároveň radí 
čtenářům, jak mohou zvládnout to samé. 
Nejen že redukování odpadu nemusí být 
taková věda, ale hlavně nejde o dokona-
lost, ale o snahu. Každá snaha se počítá. 
Jak ale na to? Ačkoliv je odpad celkově 
problém, plast je ze všech skupin odpadu 
asi ten nejvíce problematický. Je totiž nej-
obtížnější se ho zbavit. Kvůli tomu, že se 
rozpadá na mikroplasty, se nyní nachází 
i v pitné vodě či v našich potravinách, na-
příklad v podobě mořských plodů, které 
do sebe tyto mikročástečky dostávají 
v mořích a oceánech. Plast je v současné 
době opravdu všude. A ačkoliv asi znáte 
spoustu způsobů, jak redukovat odpad 
a plast ve svých domácnostech, jsou zde 
oblasti, kde se plast nachází také a možná 
byste ho tam ani nečekali. Kde například?                                                                                                         

Jednorázové kelímky: ačkoliv si lidé 
myslí, že jednorázové kelímky jsou jen 
z povoskovaného papíru, kvůli ochraně 
proti teplu a nepropustnosti jsou potaže-
ny tenkou vrstvou plastu, polyethylenu. 
To znemožňuje kelímky recyklovat, pro-

tože oddělit tyto dvě vrstvy od sebe je 
v podstatě nemožné. Kelímky tak často 
končí ve spalovnách nebo na skládkách.  

Čajové sáčky: běžné čajové sáčky, 
které vypadají na první pohled jako bio-
logicky rozložitelné, mohou být částečně 
plastové. Výrobci totiž často do čajových 
sáčků přidávají polypropylen (tedy druh 
plastu), který má zabraňovat tomu, aby 
se rozpadly. Bohužel, na sáčcích je obtíž-
né poznat, jestli polypropylen obsahují, 
nebo ne. V případě, že ano, neměly by se 
rozhodně dávat do kompostu, protože se 
z nich mohou uvolňovat mikroplasty.

Žvýkačky: přestože dříve byly žvýkač-
ky čistě přírodní, z ekonomických důvodů 
brzy jejich výrobci přešli na používání 
levnějších, syntetických materiálů, jako je 
ropa, vosk a další substance. V současné 
době naleznete podobné složení téměř 
u všech výrobců.

Cigarety: i když se hodně lidí domní-
vá, že když vyhodí nedopalek na silnici 
či do přírody, rozloží se tam, „protože 
je to přece papír“, zásadně se mýlí. Tyto 
nedopalky totiž nejsou nic jiného než 
kusy plastu. Nejen že nejsou biologicky 
rozložitelné, ale zároveň po vyhození do 
přírody uvolňují spoustu nebezpečných 
chemikálií, jako je arsen či chrom, které 
otravují místní živočichy a organismy. 

Dětské čisticí ubrousky: dětské čis-
ticí ubrousky nejsou nic jiného než kus 
plastu. Lidé předpokládají, že jsou z pří-
rodních materiálů (v názorech převládá 

převážně papír), ale opak je pravdou. 
Mnozí tedy tyto ubrousky bez obav 
používají v přírodě, když si potřebu-
jí odskočit, a poté je na místě nechají, 
ačkoliv jsou biologicky nerozložitelné 
(a uvolňují se z nich mikroplasty). Stejně 
tak je problematické splachovat dětské 
ubrousky klasicky do toalety. Na rozdíl 
od toaletního papíru se totiž nerozpad-
nou a namotávají se na česla v čističkách 
odpadních vod, kde způsobují velké ško-
dy. Ideálním řešením tedy je se dětským 
ubrouskům naprosto vyhnout.

Plast tam, kde byste ho nečekali, je 
jen jedním z mnoha témat, které v nové 
knížce Konec doby odpadové najdete. 
Knížka je takovým průřezem všemi dů-
ležitými ekologickými tématy, obsahuje 
mnoho rad, které můžete aplikovat pří-
mo do svých životů. Najdete zde více 
o tom, jak redukovat odpad v kuchyni 
či koupelně, dozvíte se, jak neplýtvat 
jídlem, co s bioodpadem či jak se zba-
vit chemické drogerie v domácnostech 
(a čím ji nahradit). Obsahuje i mnoho 
receptů (jak na jídlo, tak kosmetické 
výrobky) a i konkrétní tipy na fi rmy 
a značky dostupné v Česku, které stojí 
za to znát (ať už v oblasti kosmetiky či 
oblečení). Knížka stojí 385 Kč a je do-
stupná k zakoupení v e-shopu na webu 
(www.konecdobyodpadove.cz).

Zdroj: https://www.econea.cz/blog/
zero-waste/

Monika Kovalská
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Výpis z usnesení rady městyse dne 7. 7. 2020

ZPRÁVY ZE ZASEDÁNÍ RADY A ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE

I. RM bere na vědomí:

1) Kontrolu usnesení a zápisu z posled-
ního zasedání RM

  Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Náměty a připomínky ze zasedání 

ZM dne 30. 6. 2020
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Zprávu starosty městyse z jednání 

z valné hromady SVK Žďársko kona-
né dne 11. 6. 2020 v Jamách

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
4) Zprávu místostarosty městyse z jed-

nání předsednictva SVK Žďársko dne 
11. 6. 2020 a 30. 6. 2020

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
5) Zprávu starosty z jednání předsed-

nictva LDO Přibyslav dne 19. 6. 2020
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
6) Informace z ukončení stavby „Re-

konstrukce veřejného prostranství 
a chodníku Nové Veselí“ a z průběhu 
stavby „Nové Veselí – napojení stezky 
na silnici III 35311“ a stavby „Nové Ve-
selí – Kanalizace ulice Příčná“

  Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
7) Sdělení Státního pozemkového úřa-

du, pobočky Žďár nad Sázavou o 
zahájení stavby výstavby Polní cesty 
C 23 (od obchvatu po rybník Rendlí-
ček) od 1. 7. 2020

  Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
8) Žádost o ukončení správcovství 

kulturního zázemí SDH Nové Vese-
lí podanou panem F. H, Nové Veselí 
k 30. 6. 2020

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

II. RM schvaluje:

1) Provádění zajišťování sportovní čin-

nosti a zároveň smlouvu o zajištění 
sportovní činnosti ve Sportovní hale 
Nové Veselí uzavřenou s panem Mi-
roslavem Štohanzlem za měsíční od-
měnu ve výši 15.000,- Kč

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Smlouvu o převodu vlastnictví k ma-

jetku České republiky uzavřenou s 
Česká republika – Hasičský záchran-
ný sbor Kraje Vysočina, Ke Skalce 
4960/32, 586 04 Jihlava na bezúplat-
ný převod přílohou zaslaného majet-
ku do vlastnictví městyse Nové Ve-
selí. Celková hodnota převáděného 
majetku je 169.424,94 Kč

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Poskytnutí fi nančního daru pro Mys-

livecký spolek Nové Veselí – Matějov 
ve výši 15 000,- Kč. Finanční pro-
středky budou poskytnuty na nákup 
léčebných přípravků pro zvěř. RM 
schvaluje tento výdaj jako ZMĚNU 
ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
4) Poskytnutí fi nančního daru pro Do-

mácí hospic Vysočina, o.p.s., Žďárská 
612, 592 31 Nové Město na Moravě 
ve výši 5 000,- Kč.  RM schvaluje tento 
výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
5) Provedení oprav místních komuni-

kací v městysi Nové Veselí tryskovou 
metodou fi rmou KSB silniční práce 
spol. s r.o., Jahnova 8, 530 02 Pardu-
bice za cenu ve výši 64.000,- Kč bez 
DPH. RM schvaluje tento výdaj jako 
ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
6) Zhotovení parkoviště v ulici Dolní 

a opravy komunikací asfaltobeto-
nem, oprava kanalizační vpusti, ná-
kup prosívky od fi rmy STAKO VYSO-
ČINA s.r.o., Strojírenská 2238/10, Žďár 
nad Sázavou za cenu ve výši 79.408,- 
Kč bez DPH. RM schvaluje tento výdaj 
jako ZMĚNU ROZPOČTU 

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
7) Zhotovení přístřešku nad pramen 

Oslavy fi rmou Miroslava Vencelide-
sová – Truhlářství, Na Městečku 5, 
Nové Veselí za cenu ve výši 14.268,- 
Kč bez DPH. RM schvaluje tento výdaj 
jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

III. RM jmenuje:

1) V souladu s ustanovením § 102 odst. 
2 písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích (obecní zřízení), ve zně-
ní pozdějších předpisů, v souladu 
s ustanovením § 166 odst. 2 zákona 
č. 561/2004 Sb., o předškolním, zá-
kladním, středním, vyšším odborném 
a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, v sou-
ladu s vyhláškou č. 54/2005 Sb., o ná-
ležitostech konkursního řízení a kon-
kursních komisí na vedoucí pracovní 
místo ředitele Základní školy a Ma-
teřské školy Nové Veselí, příspěvkové 
organizace se sídlem Na Městečku 
1, 592 14  Nové Veselí, IČ: 70881138 
pana Mgr. Jana Krakoviče s účinností 
od 1. 8. 2020 na dobu neurčitou

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Správcem kulturního zázemí SDH 

Nové Veselí pana J. K. od 1. 7. 2020
 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení rady městyse dne 15. 7. 2020
I. RM bere na vědomí:

1) Kontrolu usnesení a zápisu z posled-
ního zasedání RM

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Informace z průběhu staveb „Nové 

Veselí – napojení stezky na silnici III 
35311“, „Polní cesty C 23“ a „Nové Ve-
selí – Kanalizace ulice Příčná“

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

II. RM schvaluje:

1) Motivační kritéria pro ředitele Zá-

kladní školy a Mateřské školy Nové 
Veselí, příspěvkové organizace pana 
Mgr. Jana Krakoviče s platností od 
1. 8. 2020 

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Platový výměr pro ředitele Základní 

školy a Mateřské školy Nové Veselí, pří-
spěvkové organizace pana Mgr. Jana 
Krakoviče s platností od 1. 8. 2020  

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Provedení úpravy polní cesty za Hud-

líkem pane Markem Krčálem, Bohda-

lov 10 592 13 Bohdalov za cenu ve 
výši 15.400 Kč,- bez DPH.  RM schva-
luje tento výdaj jako ZMĚNU ROZ-
POČTU

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
4) Rozpočtová opatření č. 19/2020
   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
5) Vyhlášení záměru městyse Nové Ve-

selí na směny pozemků v majetku 
městyse, a to pozemek parc. č. 364 
o velikosti 87 m2 v majetku městyse 
Nové Veselí za část pozemku parc.č. 
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354 o velikosti 87 m2, dále parc. č. 365 
o velikosti 75 m2 v majetku městyse 
Nové Veselí za část pozemku parc. 
č. 369 o velikosti 75 m2 a část po-
zemku parc.č. 367 o velikosti 1 m2 
v majetku městyse Nové Veselí za část 

pozemku parc.č. 350 o velikosti 1 m2 
    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
6) Provádění stavebního dozoru na 

stavbě „Nástavba a modernizace 
základní školy, Nové Veselí“ panem 
Ing. Františkem Pátkem, Kosinkova 

2220/2, 591 01 Žďár nad Sázavou za 
cenu ve výši 45.000,- Kč včetně DPH. 
RM schvaluje tento výdaj jako ZMĚ-
NU ROZPOČTU

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení rady městyse dne 5. 8. 2020
I. RM bere na vědomí:

1)  Kontrolu usnesení a zápisu z posled-
ního zasedání RM

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Informace z průběhu staveb „Nové 

Veselí – napojení stezky na silnici III 
35311“, „Polní cesty C 23“, „Nové Ve-
selí – Kanalizace ulice Příčná“ a „Ná-
stavba a modernizace základní školy 
v Novém Veselí“

 Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

II. RM schvaluje:

1) Rozpočtová opatření č. 22/2020
   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
2) Nákup 1213 tun frézované drtě od 

fi rmy Krajská správa a údržba silnic 
Vysočiny, příspěvkové organizace, 
Pracoviště Žďár nad Sázavou Jihlav-
ská 841/1, 591 01 Žďár nad Sázavou 
za cenu ve výši 121.300,- Kč bez DPH. 
RM schvaluje tento výdaj jako ZMĚ-
NU ROZPOČTU

     Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Zajištění stavebního autorského dozo-

ru na stavbě „Nástavba a modernizace 
základní školy v Novém Veselí“ fi rmou 
SANTIS a.s., Brněnská 126/38, Žďár nad 
Sázavou za cenu ve výši 30 000,- Kč bez 
DPH. RM schvaluje tento výdaj jako 
ZMĚNU Zajištění ROZPOČTU

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

IV. RM souhlasí:

1) Se smlouvou o zřízení věcného břeme-
ne č.: NM-014330059393/001 s fi rmou 
E. ON Distribuce, a.s., F. A. Gerstnera 
2151/6, 370 01 České Budějovice 
na stavbu „N. Veselí, Na Náměstíč-
ku: rek. NN“ za účelem umístění 
distribuční soustavy – zemní kabel 
NN, pojistkové skříně a rozpojova-
cí skříně v k.ú. Nové Veselí, na po-
zemcích městyse Nové Veselí parc. 
č. 285, 20, 21, 24, 67, 69, 73, 216, 551, 
14, 40, 68, 122, 126, 595/1, 567, 958, 
1163, 1165, 264 zapsaných na LV1. 
Obsahem věcného břemene je právo 
Oprávněné zřídit, provozovat, opra-
vovat a udržovat distribuční sousta-
vu na vyjmenovaných pozemcích. 
Věcné břemeno zahrnuje též právo 
Oprávněné provádět na distribuční 
soustavě úpravy za účelem její ob-
novy, výměny, modernizace nebo 
zlepšení její výkonnosti, včetně je-
jího odstranění. Věcné břemeno se 
pro městys Nové Veselí sjednává za 
jednorázovou úplatu ve výši 88.690,- 
Kč bez DPH. RM doporučuje ZM ke 
schválení

   Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

2) S nákupem pozemku pozemků parc. 
č. 2532 o velikosti 1148 m2 a parc. 
č. 2734 o velikosti 2862 m2 od Řím-
skokatolické farnosti Nové Veselí, 
V Ulici 91, 592 14 Nové Veselí za cenu 
ve výši 4.010.000,- Kč. RM doporuču-
je ZM ke schválení

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0
3) Se směnami a nákupy pozemků pod 

cestou za Humny, a to směna po-
zemku parc. č. 364 o velikosti 87 m2 

v majetku městyse Nové Veselí za 
část pozemku parc. č. 354 o velikosti 
87 m2, dále parc. č. 365 o velikosti 75 
m2 v majetku městyse Nové Veselí za 
část pozemku parc. č. 369 o velikos-
ti 75 m2 a část pozemku parc. č. 367 
o velikosti 1 m2 v majetku městyse 
Nové Veselí za část pozemku parc. 
č. 350 o velikosti 1 m2 a nákup části 
pozemku parc. č. 354 o velikosti 204 
m2 za cenu 20.400,- Kč, dále nákup 
části pozemku parc. č. 369 o velikosti 
85 m2 za cenu 8.500,- Kč, dále nákup 
části pozemku parc. č. 350 o velikosti 
119 m2 za cenu 11.900,- Kč, a nákup 
pozemku parc. č. 360 o velikosti 46 
m2 za cenu 4.600,- Kč. RM doporučuje 
ZM ke schválení

    Hlasování: pro 5, proti 0, zdrž. 0

Výpis z usnesení zastupitelstva městyse dne 30. 6. 2020 č. 11
I. ZM bere na vědomí:

1) Kontrolu zápisu a usnesení ze zase-
dání ZM č. 10 ze dne 7. 4. 2020

   Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
2) Zprávu o činnosti rady městyse od 

posledního zasedání ZM, jak bylo 
předneseno starostou městyse 
MVDr. Zdeňkem Křivánkem a bude 
přílohou zápisu

    Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
3) Zprávy ze zasedání kontrolního a fi -

nančního výboru přednesené před-
sedy těchto výborů

   Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
4) Daňové příjmy za leden až květen 2020
 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0

5) Zprávu o výsledku přezkoumání hos-
podaření městyse Nové Veselí za rok 
2019

    Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
6) Plnění volebního plánu městyse 

Nové Veselí na období 2018 až 2022
   Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0

II. ZM schvaluje:

1) Návrh starosty městyse na zařazení 
dalšího bodu do programu dnešního 
zasedání zastupitelstva, a to:

 1. Rozpočtová opatření č. 17/2020
    Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0   
2) Program zasedání zastupitelstva 

městyse Nové Veselí dne 30. 6. 2020

 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0   
3) Čerpání rozpočtu městyse Nové Veselí 

k 31. 3. 2020 v příjmech a výdajích  
 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0   
4) Bez výhrad celoroční hospodaření 

městyse a závěrečný účet městyse 
za rok 2019 včetně zprávy nezávislé-
ho auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření obce za rok 2019 s vy-
jádřením, že nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky.

    Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0   
5) Účetní závěrku sestavenou k 31. 12. 

2019 a na základě předložených do-
kladů, nevznáší požadavky na dopl-
ňující informace a předložení účet-
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ních záznamů ke schvalování účetní 
závěrky ani na opravy nesprávností, 
které jsou v rozporu s věrným a po-
ctivým obrazem účetní závěrky 

    Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0      
6) Výsledek výběrového řízení na doda-

vatele akce „Modernizace Základní 
školy Nové Veselí“ podle doporučení 
hodnotící komise a podle výše nabíd-
nuté ceny:

 1. LS MONT s.r.o., Jamská 2486/8, 

591 01 Žďár nad Sázavou za cenu 
5.490.893,11 Kč bez DPH

 ZM schvaluje tento výdaj jako ZMĚ-
NU ROZPOČTU 

 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
7) Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo s fi r-

mou STAKO VYSOČINA s.r.o., Strojí-
renská 2238/10, Žďár nad Sázavou 
na akci „Rekonstrukce veřejného 
prostranství a chodníku Nové Veselí“ 
z důvodu navýšení ceny za dílo na cel-

kovou částku ve výši 1.448.730,97 Kč
bez DPH, což je o 403.701,97 Kč bez 
DPH více oproti původní ceně.

 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0
8) Akční plán městyse Nové Veselí pro 

Místní akční skupinu Havlíčkův kraj 
na období 2021 až 2027 

 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0      
9)  Rozpočtová opatření č. 17/2020
 Hlasování: pro 11, proti 0, zdrž. 0   

I. ZM bere na vědomí:

1) Kontrolu  zápisu a usnesení ze  zase-
dání ZM č. 11 ze dne 30. 6. 2020

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
2) Zprávu o činnosti rady městyse od 

posledního zasedání ZM, jak bylo 
předneseno starostou městyse 
MVDr. Zdeňkem Křivánkem a bude 
přílohou zápisu

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
3) Daňové příjmy za leden až červenec 

2020
 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0

II. ZM schvaluje:

1) Program zasedání zastupitelstva 
městyse Nové Veselí dne 24. 8. 2020

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
2) Čerpání rozpočtu městyse Nové Ve-

selí k 30. 6. 2020 v příjmech a výda-
jích  

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
3) Nákup pozemků do majetku městy-

se Nové Veselí parc. č. 2532 o výmě-
ře 1148 m2 a parc. č. 2734 o výměře 
2862 m2 za cenu ve výši 4.010.000,- 
Kč od Římskokatolické farnosti 
Nové Veselí, V Ulici 91, 592 14 Nové 
Veselí, včetně předloženého návrhu  
kupní smlouvy.  Pozemky mohou 
být využity pro přípravu stavebních 
parcel. ZM schvaluje tento výdaj 
jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
4) Směnu pozemku v majetku městy-

se Nové Veselí parc. č. 364 o výmě-
ře 87 m2 v k.ú. Nové Veselí za část 
pozemku parc. č. 354 o výměře 87 
m2 v k.ú. Nové Veselí a zároveň od-
kup zbývající části pozemku parc. 
č. 354 o výměře 204 m2 za cenu ve 
výši 20.400,- Kč do majetku městyse 
Nové Veselí, včetně předloženého 
návrhu směnné a kupní smlouvy. 
ZM schvaluje tento výdaj jako ZMĚ-
NU ROZPOČTU

Výpis z usnesení zastupitelstva městyse dne 24. 8. 2020 č. 12
 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
5) Směnu pozemku v majetku městy-

se Nové Veselí parc. č. 365 o výmě-
ře 75 m2 v k.ú. Nové Veselí za část 
pozemku parc. č. 369 o výměře 75 
m2 v k.ú. Nové Veselí a zároveň od-
kup zbývající části pozemku parc. 
č. 369 o výměře 85 m2 za cenu ve 
výši 8.500,- Kč do majetku městyse 
Nové Veselí, včetně předloženého 
návrhu směnné a kupní smlouvy. 
ZM schvaluje tento výdaj jako ZMĚ-
NU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
6) Směnu části pozemku v majetku 

městyse Nové Veselí parc. č. 367 
geometrickým plánem č. 1051-
213/2020  oddělený díl „a“ o výmě-
ře 1 m2 v k.ú. Nové Veselí za část po-
zemku parc. č. 350 geometrickým 
plánem č. 1051-213/2020 oddělený 
pozemek parc. č. 350/2 o výměře 
1 m2 v k.ú. Nové Veselí  a zároveň od-
kup zbývající části pozemku parc. 
č. 350/2  o výměře 57 m2 a geome-
trickým plánem  č. 1051-213/2020 
oddělený pozemek parc. č. 350/1 
o výměře 62 m2 za celkovou cenu 
obou pozemků ve výši11.900,- Kč do 
majetku městyse Nové Veselí, včet-
ně předloženého návrhu směnné 
a kupní smlouvy. ZM schvaluje ten-
to výdaj jako ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
7) Nákup pozemku do majetku městy-

se Nové Veselí parc.č.360 o výměře 
46 m2 za cenu ve výši 4.600,- Kč, 
včetně předloženého návrhu kupní 
smlouvy. ZM schvaluje tento výdaj 
jako ZMĚNU ROZPOČTU

   Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
8) Smlouvu o zřízení věcného bře-

mene č.: NM-014330059393/001 
s firmou E. ON Distribuce, a.s., 
F. A. Gerstnera 2151/6, 370 01 Čes-
ké Budějovice na stavbu „ N. Veselí, 

Na Náměstíčku: rek. NN“ za úče-
lem umístění distribuční soustavy 
– zemní kabel NN, pojistkové skří-
ně a rozpojovací skříně v k.ú. Nové 
Veselí, na pozemcích městyse Nové 
Veselí parc. č. 285, 20, 21, 24, 67, 69, 
73, 216, 551, 14, 40, 68, 122, 126, 
595/1, 567, 958, 1163, 1165, 264 za-
psaných na LV1. Obsahem věcného 
břemene je právo Oprávněné zřídit, 
provozovat, opravovat a udržovat 
distribuční soustavu na vyjmeno-
vaných pozemcích. Věcné břemeno 
zahrnuje též právo Oprávněné pro-
vádět na distribuční soustavě úpra-
vy za účelem její obnovy, výměny, 
modernizace nebo zlepšení její vý-
konnosti, včetně jejího odstranění. 
Věcné břemeno se pro městys Nové 
Veselí sjednává za jednorázovou 
úplatu ve výši 88.690,- Kč bez DPH. 
ZM schvaluje tento příjem jako 
ZMĚNU ROZPOČTU

 Hlasování: pro 9, proti 0, zdrž. 0
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ZE  ŠKOLSTVÍ
ZPRÁVY ZE ŠKOLIČKY

Podzim s Ekoškolou a Skutečně zdravou školou
S novým školním rokem nás čeká i re-

kapitulace práce v programu Ekoškola.  
Máme za sebou další, tentokrát tříleté 
období, kdy jsme analyzovaly téma JÍD-
LO a PROSTŘEDÍ. Na prvně zmiňované 
téma jsme si nechali více času a šli jsme 
do hloubky tématu, protože vnímáme, 
že přístup člověka k jídlu musíme přena-
stavit. Jídlo totiž není samozřejmost, ale 
dar, kterého si musíme vážit.  Je to jedna 
z hodnot, která by v našem hodnotovém 
žebříčku měla mít důležité místo. Děti se 
v rámci analýzy naučily rozlišovat, co je 
surovina a potravina, znát, co z čeho po-
chází a kde to roste, jak se dostane jídlo 
na náš stůl, co je o sezónní surovina a proč 
podporovat regionální produkty. Zamýš-
leli jsme se i nad tím, kolik jídla skončí 
v odpadkovém koši a kolik energie tak 
vyjde vniveč. Je to společensky vážné 
téma, protože plýtvání jídlem vidíme ko-
lem sebe dnes a denně, a další věc k za-
myšlení je i ta, z jak velkých dálek k nám 

jídlo putuje. Je načase začít kupovat, 
a tím i podporovat lokální farmáře, peka-
ře, řezníky, zelináře, aby se k nám mrkev 
a petržel nemusela vozit až z Německa. 
Brambory, typická plodina naší krásné 
Vysočiny, je tak v obchodech zastoupena 
produkty přivezenými kdoví odkud. I nad 
sezónností surovin je dobré přemýšlet. 
I dětem jsme se snažili ukázat, že si máme 
kupovat to, co zrovna u nás dozrálo.  Ne-
musíme mít přece jižní ovoce každý den 
v našich mísách. Stačí používat zdravý 
selský rozum. Tyto myšlenky zapadají i do 
vzdělávací iniciativy o jídle, a to progra-
mu Skutečně zdravá škola, a pro nás jdou 
vzájemně v symbióze.  Když se podíváte 
na naše jídelníčky, zařazujeme farmářské 
produkty, sezónní, dokonce i ty, které 
si vyrobíme či vypěstujeme na naší za-
hradě. Letos jsme například byli úspěšní 
v pěstování cuket, a paní kuchařky je již 
používají, třeba na cuketovou buchtu. 
Snažíme se i šetřit přírodu, a tak kupuje-

me vajíčka od slepiček z podestýlky a po-
užíváme ekologické čistící prostředky pro 
ochranu našich přírodních zdrojů. Dalším 
tématem bylo PROSTŘEDÍ, a my jsme zjis-
tili, že jsme tak trochu pozapomněli na 
to vnitřní. Venkovní prostředí po zjištěné 
analýze nepotřebovalo větších řešení, za 
to vnitřní ano. Absence pokojových rostli, 
zbytečně mnoho vjemů a podnětů, místy 
nadbytek výzdoby, to byly skutečnosti, 
které jsme zjistili a řešili. Výsledkem celé-
ho zjištění bylo, že méně je někdy i více. 
A tak děláme kroky pro zjednodušení 
a zpřehlednění, a chceme vnímat svět 
kolem nás ve své přirozenosti a kráse. Teď 
nás tedy čeká audit. Ohlédnutí, zda jdeme 
sedmi kroky k trvale udržitelnému živo-
tu. A přesto, že tato cesta bude nekončící 
a náročná, my jí chceme jít. Pro naši plane-
tu, pro naši zemi, pro člověka. Vnímáte-li 
tyto myšlenky stejně, pojďte s námi. 

Monika Kovalská, 
koordinátorka Ekoškoly a SZŠ

Co nás čeká v novém školním roce? 
Především doufáme v klidný rok, i když 

začátek září tomu moc nenasvědčuje. Pře-
jeme si, abychom nemuseli omezovat či 
jakkoli přerušovat provoz MŠ, protože naše 
práce nás baví a rádi bychom realizovali to, 
co máme v plánu. A co že to tedy je? V kaž-
dém ročním období již tradiční akce. Na 
podzim DEN BEZ AUT, kdy se zapojujeme 
do Evropského týdne mobility, a alespoň 
jeden den chceme věnovat našemu klima-
tu a planetě Zemi. Dále je to celorepubli-
kové kampaň UKLIĎME SVĚT – UKLIĎME 
ČESKO. Zde nás podpoří SDH Nové Veselí 
a společně projdeme vodní naučnou stez-
ku a cestu na Holetín, a vyčistíme je. No 
a závěr září je věnován svatováclavským 
slavnostem a připomenutí patrona čes-
kých zemí – králi Václavovi, kterému je za-
svěcen zdejší kostel. Po celý den bude ote-
vřená naše zahrada a po obědě od 1300 
– 16.00 proběhnou farmářské trhy pod 
záštitou programu Skutečně zdravá škola. 
Můžete se těšit na šťávy, léčivé sirupy, dže-
my, netradiční medy, zeleninová chutney, 
bylinkové mastičky a oleje, domácí müsli, 

handmade výrobky, sušené květiny. Přijď-
te si nakoupit levně, v biokvalitě a s láskou 
vyrobené dětmi a kolektivem školičky. 
V říjnu se sejdeme s prarodiči a rodiči na 
zahradě a připravíme ji na zimní odpo-
činek. Podzim budou uzavírat Martinské 
slavnosti s návštěvou „sv. Martina“ a lam-
piónovým průvodem Novým Veselím. 
A bude tady prosinec a jedna zásadní 
změna. Letos poprvé po mnoha letech 
proběhne Adventní zpívání bez vánoční-
ho jarmarku. Nezoufejte však, a navštiv-
te vánoční jarmark v sousedním Újezdu. 
Je organizován víkend před prvním ad-
ventem a my ho vřele doporučujeme. 
Spolu s adventním zpíváním proběhne 
andělská kavárna a mikulášská nadílka 
ve spolupráci s Městysem Nové Veselí. 
V prosinci se ještě můžete těšit na Ka-
várničku dříve narozených (pro babičky, 
dědečky, ale i ostatní, komu je o Váno-
cích smutno), a také rodinné divadlo 
pro všechny včetně našich kamarádů se 
zdravotním postižením. Zimu přečkáme 
se slavnostmi masopustu a karnevalu 

a povídáním o starých časech. A pak už 
tady bude jaro. Vyženeme moranu, při-
vítáme jaro a s prarodiči i rodiči se opět 
setkáme na zahradě k jejímu nastarto-
vání na celou sezónu. Jarní aktivity jsou 
v duchu oslav naší krásné planety a jejich 
pokladů. Proběhne audit Ekoškolky, na kte-
rý se budeme celý podzim i zimu připravo-
vat. V květnu vyrazíme na školu v přírodě 
a opět se setkáme na naší zahradě při Ví-
kendu otevřených zahrad. No a červen je 
věnován cestám a cestičkám, a taky před-
školákům a jejich loučení. Snad nám bude 
čas příznivě nakloněn a my naše plány 
uskutečníme. Děkujeme všem, kdo se do 
aktivit mateřské školy zapojuje a kdo ji pod-
poruje. Naše školka je obrazem lidí, kteří 
v ní pobývají. A jsou to nejen její zaměstnan-
ci, kterým velmi děkuji za jejich aktivní práci 
a iniciativu, ale i rodiče, prarodiče, náš zři-
zovatel, členové spolků, partneři z fi rem 
a jiných organizací, no zkrátka všichni, 
kdo mají Školičku Kamarád rádi a sdílí 
s ní její cestu. Díííky….                         

Monika Kovalská
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Děti vysadily strom předškoláků 2020
Letošní loučení s předškoláky se nes-

lo v přírodním duchu. Celá slavnost se 
kvůli koronavirové pandemii musela ko-
nat venku, a tak jsme vybrali naši dobro-
družnou zahradu. No a jako poděkování 
za práci s předškoláky jsme od rodičů 
dostali darem strom jírovce. Na vysazení 
si však musel počkat až do srpna. Za den 
D jsme si vybrali středu a krásné sluneč-
né počasí. Děti spolu s paní učitelkami 
vykopaly pořádnou díru, poté ji hadicí 
prolily, a usadily strom. Následovalo po-
řádné zahrnutí zeminou, udusání a ještě 
opakované zalití. No a na závěr společ-
né foto. Do budoucna plánujeme kolem 
kmene stromu komunitní kruhovou la-
vičku a děkujeme zahrádkářům, že nám 
strom na svém pozemku umožnili vysa-
dit. Až vyroste, bude místem setkávání 
velkých i malých napříč generacemi.

Monika Kovalská

Nová přírodní učebna na zahradě Školičky Kamarád
O prázdninách na naší zahradě vy-

rostla nová dřevěná stavba, která na-
hradila původní malý altánek z přelomu 
devadesátých let. Ten sloužil především 
k uložení několika málo věcí na zahradu 
a nesplňoval již naše potřeby. Zároveň 
i životnost tohoto altánu byla naplněna. 
Když jsme se loni účastnili exkurze po 
zahradách Lipky, ve středisku Rozmarý-
nek nám padl do oka altán s úložným 
prostorem a možností pojmout mno-
hem více osob. Nechali jsme se tedy 
inspirovat, a pro zhotovení tzv. přírodní 
učebny jsme navrhli prostor se sezením 
ve dvou řadách pro celou jednu třídu 
a velké úložné prostory pro vybavení 
na pískoviště a pro práci na zahradě.                                                                                                                                         
 Přírodní učebna byla fi nancována z hlav-

ní části zřizovatelem z rozpočtu školy 
a částečně svépomocí z darů, ať už hmot-
ných nebo provedením práce zdarma. 
Rádi bychom touto cestou poděkovali 
městysi Nové Veselí, a dále panu Davidu 
Ficencovi a Zdeňkovi Novotnému za po-
ložení dlažby, panu Davidu Ruberovi za 

materiál na střechu a panu Josefu Dvořá-
kovi za přípravu střechy pro její osazení 
rostlinami.  Zazelenění střechy si vzaly na 
starost paní učitelky a uklízečky.  Na naší 
zahradě tak najdete dvě dřevostavby se 
zelenou střechou, které si žijí a budou žít 
svým životem. Budou zásobárnou vody, 
domovem hmyzu, potravou včel, čme-
láků a motýlů, a oázou pro oči člověka.                                                                                                                         
Přírodní učebna bude sloužit především 
ke vzdělávání dětí a ke komunitním ak-
cím a dostala název „Přírodní učebna 
děda Vševěda“ a my už se těšíme, až si 
tam budeme, obklopeni přírodě nablíz-
ko, povídat o jejich krásách, rozmanitos-
tech, zázracích a vše budeme vnímat pří-
mo našimi smysly, i naší myslí.   

Monika Kovalská, Školička kamarád   

Farmářské trhy Školičky Kamarád
Vážení a milí příznivci naší školičky, 

srdečně vás zveme na již třetí farmářské 
trhy. Zahrada bude otevřena celá, od 
devíti již můžete zavítat na procházku 
zahradou, a třeba si uvařit svůj podzimní 
čaj nebo prožít odpočinek s knížkou na 
naší zahradě. Můžete ochutnat plody, 
která zahrada nabízí, i sezónní dobroty 
napečené s láskou dětmi a zeleným tý-
mem školičky. Po obědě, v jednu, pak 

startují naše trhy. K mání budou netra-
diční džemíky (podle směrnice EU je 
nemůžeme nazývat marmeládou – ta je 
z citrusových plodů :o(), šťávy pro výro-
bu domácích limonád se sycenou vodou 
či do čajů pro posílení imunity, nabídne-
me vám také zeleninové pesta a chutney. 
Novinkou bude pár skleniček sedmikrás-
kového medu a sirupu, a také šeříková 
šťáva). I na kosmetiku jsme nezapomněli 

– obvyklé mastičky z měsíčku, levandule, 
bude i z kaštanu, také léčivé olejíčky. Do 
domácností si můžete zakoupit paličky 
proti molům z levandule, či jiné levandu-
lové produkty. Bude toho zkrátka mno-
ho a my se už na vás těšíme. 

Podrobnosti na plakátu.
Vaše Školička Kamarád
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ZPRÁVY ZE ŠKOLY
Vážení občané, jsem od srpna 2020 

novým ředitelem ZŠ a MŠ v Novém Vese-
lí. Nový školní rok jsme zahájili s 35 nový-
mi prvňáky ve dvou třídách.  V základní 
škole máme 241 žáků a v mateřské škole 
100 dětí. Nově také nastoupila p. učitel-
ka Mgr. Adéla Štěpánková, která vystří-
dala Mgr. Alenu Kántorovou a ve školce 

nastoupila místo paní učitelky Vladimíry 
Bednářové Dis. Věra Novotná. Se všemi 
žáky, učiteli a rodiči se teprve seznamuji 
a postupně se snažím proniknout do re-
álného chodu školy a místních zvyklostí. 
Vše se bohužel odehrává ve stínu koro-
navirové krize. Naším současným úko-
lem je být dobře připravení na případné 

zavření škol a distanční výuku. Současně 
bude důležité zdárně dokončit přístav-
bu dvou nových učeben a vrátit školu co 
nejrychleji k běžnému chodu. Vše pro-
bíhá v úzkém kontaktu se zřizovatelem, 
který je velmi vstřícný. Doufám, že se 
nám všem společně bude dařit.

Mgr. Jan Krakovič

Zprávy ze školní zahrady
V této sezoně bylo vzhledem k epi-

demii koronaviru poměrně náročné 
zabezpečit obdělání školní zahrady. 
I ve složité době se ukázalo, že školní za-
hrada se již stala pevnou součástí života 
školy. Po uvolnění nejpřísnějších opatře-
ní přicházeli ochotní žáci pomoci s prací 
na zahradě.  Velké poděkování patří ze-
jména partě šesťáků (tento školní rok již 

Kůrovec za to nemůže
V pondělí  14. 9. vyrazila 5. třída na projektový den do 

Střediska ekologické výchovy v Krátké. Terénní výukový 
program byl zaměřený na usychání lesů na Vysočině. Děti  
pomocí nejrůznějších  aktivit zjišťovaly,  jaké stromy patří 
na Vysočinu, jak se chová kůrovec v jehličnatém lese a jak 
v lese smíšeném, určovaly stromy pomocí klíčů a zjišťovaly 
kondici lesa.

Na závěr jsme navštívili Dům přírody, prohlédli si nové ex-
pozice a zhlédli výukový fi lm. Den strávený v přírodě se nám 
velice líbil a vhodně doplnil probírané učivo.

Mgr. Jana Maternová

sedmáků).   Také třídní učitelky převzaly 
odpovědnost za záhony svých tříd. Díky 
tomu se zahrada zelenala jako jindy.  
O prázdninách proběhlo osm brigád, 
bylo odpracováno 224 hodin, 30 dětí 
pracovalo více než třikrát. Pomáhali nám 
bývalí žáci, budoucí prvňáčci i docela 
malí tříletí zahradníci. Ruku k dílu přiloži-
li i rodiče a prarodiče, jejich pomoc byla 

hned znát.  Na zahradě nám bylo spolu 
dobře, prožili jsme radost ze společné 
smysluplné práce. 

Všem brigádníkům patří velké podě-
kování, jsme hrdí na naše obětavé žáky. 
Za spolupráci děkuji i učitelkám, které na 
zahradě pracovaly v době prázdnin. 

 Mgr. Eva Nováková
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ZE SPORTU

Volejbal

44. ročník volejbalového turnaj „Pooslaví“

Již brzy novoveselskou sportovní halou opět zazní hvizd 
píšťalky volejbalového rozhodčího. Znamená to jediné: naše 
týmy odehrají první domácí zápasy v nové sezóně. Ačkoli to 
občas z tribuny vypadá, že to našim holkám jde „tak nějak 
samo“, opak je pravdou a za kvalitním výkonem pod vysokou 
sítí stojí hodiny tvrdé práce. Takže ani naše děvčata o velkých 
prázdninách nezahálela a účastnila se letního soustředění, sbí-
rala zkušenosti při přátelských utkáních a během srpna pravi-
delně trénovala.

V letošním roce se konala dvě letní volejbalová soustředě-
ní. První proběhlo již na konci července v Novém Veselí a bylo 
určené pro kategorie starších žákyň, kadetek a juniorek. Naše 
nejmladší svěřenkyně (tedy dívky z týmů přípravky a mladších 
žákyň) se již tradičně vypravily do Nasavrk. Všechny tréninky 
a aktivity v rámci soustředění byly plánovány tak, aby hráčky 
nejen zlepšovaly své individuální herní dovednosti a fyzickou 
kondici, ale důraz byl kladen hlavně na sehrávání, spolupráci 
ve hřišti a utužování kolektivu. 

V rámci letní přípravy také proběhla celá řada příprav-
ných utkání. Mladší žákyně pod vedením trenéra J. Pohanky 
sehrály úspěšný duel s týmem ŠSK Demlova Jihlava, vypra-
vily se na přípravný turnaj v Přerově (5. místo) a před začát-
kem sezóny je čeká ještě přátelský zápas s dalším jihlavským 
oddílem TJ Sokol Bedřichov. Starší žákyně, které trénuje zku-
šená trenérka K. Vítová, vyzvaly družstva z Havlíčkova Brodu 
a Jihlavy. Stejně tak kadetky, které si tuto sezónu vzal na sta-
rost trenér M. Štourač. Juniorky (které bude také cepovat pan 

trenér M. Štourač) se utkaly s ŠSK Demlova Jihlava a vyzvaly 
domácí tým žen.

Náš oddíl je přihlášen v následujících soutěžích: Liga Vyso-
činy v minivolejbale (4 týmy), Krajský přebor mladších žákyň, 
Krajský přebor starších žákyň (2 týmy), 1. liga kadetek, 1. liga 
juniorek a Krajský přebor žen. Tímto bychom vás chtěli pozvat 
na naše zápasy, budeme se těšit!

Oddíl volejbalu

V sobotu 29.8.2020 proběhl již 44. ročník volejbalového turna-
je mužů o putovní pohár TJ Sokol Nové Veselí s názvem „Pooslaví.

Zprvu se zdálo, že se bude muset kvůli dešťovým přeháňkám 
vyměnit tradiční antukový povrch za palubovku sportovní haly, ale 
nakonec si všichni zúčastnění užili pravého volejbalového počasí.

Turnaje se zúčastnila celkem čtyři družstva, a to Slavoj Polná, 
Rissi Žďár nad Sázavou, Sokol Vídeň (župa Rakouská) a domácí 
celek.

Překvapením turnaje byla bezpochyby účast již zmíněného 
mužstva ze Sokola Vídeň pod vedením českého trenéra pana Ji-

řího Šillera. Turnaj se tak po 65 letech od svého založení panem 
Vladislavem Bílkem mohl pochlubit i premiérovou zahraniční 
účastí.

Toto prvoligové družstvo nenašlo za celých 9 setů přemo-
žitele a právem se tak umístilo na prvním místě. Další v pořadí 
bylo domácí družstvo, dále Slavoj Polná a Rissi Žďár nad Sáza-
vou.

Za zmínku stojí i připomenutí, že do volejbalového klání zasá-
hl i nejdéle hrající domácí internacionál pan Ing. Josef Pohanka. 

Roman Křivánek
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Házená
Oddíly házené a volejbalu navazují svými články na minulé 

vydání Novoveselského zpravodaje, kde jsme avizovali pub-
likování vzpomínek na minulé trenéry, rozhovory a výpovědi 
současných trenérů našich oddílů. Chtěli bychom tímto podě-
kovat našim trenérům za jejich dlouholetou obětavou práci 
pro naše oddíly. V aktuálním vydání zpravodaje si můžete pře-
číst rozhovor se současným trenérem mládežnických výběrů 
házené Janem Bělochem a úvahu současného předsedy oddí-
lu volejbalu a trenéra mladších žákyň Romana Křivánka.

Jan Běloch: rozhovor s trenér TCM 
(Tréninkové centrum mládeže)
hlavní trenér kategorie staršího dorostu Nového Veselí 
asistent trenéra dorostenecké reprezentace České republiky 

 

Kdy jste se poprvé setkal s házenou a co se Vám na ní 

líbí? 

„S házenou jsem začal možná trošku netradičně. Už když jsem 
chodil do školky, sledoval jsem všechny sporty v televizi. Pravi-
delně jsem začínal každý večer koukat na Branky, body, vteřiny 
a tam se mi jeden sport opakovaně líbil. Řekl jsem o tom rodičům, 
kteří znali lidi z házené na Mělníku, a tak jsem začal chodit na tré-
ninky. K druhé části otázky bych dodal, že házená splňuje nejlépe 

všechna kritéria, podle kterých se mi sporty líbí. Kolektivní, míčo-
vý sport, ve kterém je spousta kontaktů, hra má obrovské tempo 
a je plná emocí.“

Jak jste se dostal k trénování a jaké byly Vaše začátky? 

Co Vás na něm baví? 

„Trénovat jsem začínal ve 4. ročníku na střední škole. Už při-
bližně od 16 let jsem věděl, že se chci brzy začít věnovat trénování. 
Takže poslední roky, kdy jsem aktivně hrál, jsem se snažil získat co 
nejvíce informací a inspirace od trenérů, kteří mě v té době vedli. 
V té době jsem měl velké štěstí, že mě vedli velice inspirativní tre-
néři a to mi výrazně pomohlo do trenérských začátků. Trenérsky 
jsem začínal na Mělníku v žákovských kategoriích, kde jsem měl 
opět štěstí na první generace, které jsem vedl, protože se s nimi 
pracovalo velmi dobře. Zároveň jsem měl volnou ruku a maxi-
mální důvěru od vedení oddílu, takže jsem se mohl velmi rychle 
trenérsky posouvat.

Na trénování mě baví práce a vedení lidí. Samozřejmě nejvíce 
mě baví emoce po zápase, ať už ty pozitivní nebo ty negativní, 
které člověka posouvají dále a nutí ho se neustále zlepšovat.“

Co vás zavedlo do Nového Veselí? Líbí se Vám tu, jste 

s rodinou na Vysočině spokojení?

„Do Nového Veselí jsem přišel na základě nabídky na trénová-
ní mládežnických družstev. Cítil jsem, že to je šance se někam po-
sunout a doufal jsem, že tu najdu co nejvíce hráčů a lidí okolo há-
zené, kteří budou mít ambice dělat házenou na vrcholové úrovni, 
aby se naše ambice prolnuly. S mojí ženou jsme se sem stěhovali 
a bylo to naše první společné bydlení po několika letech chození. 
V současné době máme dva roky od svatby, už jsme doma tři a 
pořídili jsme si také psa, takže rodina nám tu vzkvétá.“

Jak se Vám (obecně) pracuje v Novém Veselí s mládeží?

„V Novém Veselí poslední tři roky pracuji především s doros-
tenci, takže zúžím odpověď jen na tuto kategorii. Pracuje se tu 
velmi dobře, protože jako trenéři máme obrovské privilegium, že 
pracujeme s hráči, kteří házenou chtějí dělat na nejvyšší úrovni a 
s takovými se zákonitě musí pracovat dobře.“

Když na chvíli vypnete od házené, co děláte rád ve vol-

ném čase?

„Když je volno, tak se samozřejmě věnuji rodině. Mým nej-
větším koníčkem je rybařina a každý, kdo této aktivitě podleh-
ne, vám potvrdí, že vás občas i rodina a jeho okolí přímo vyžene 
k vodě, protože projevující se abstinenční příznaky po té pohodě 
u vody jsou pro okolí velmi nepříjemné (úsměv).“

Před nadcházející sezónou jste přebral trénování kategorie 
starších dorostenců. Jaké jsou Vaše celkové dojmy z letní přípravy 
(poznamenané koronavirem)? 

„Tým starších dorostenců pracoval podle mých představ a fy-
zicky je připraven na sezónu výborně. Herní věci si postupně seda-
jí a směrem k lize si myslím, že to bude postupně gradovat.“

Máte nějaký zážitek či úspěch, kterého si ceníte nejvíc?

„Nemám. Trénuji mládež a moje největší úspěchy jsou vidět, 
až když hráči dávnou nejsou v mé kategorii, ale prosazují se ně-
kde dále, takže mě spíše naplňuje ta cesta a rozvoj schopností 
a dovedností.“

Na závěr – máte nějaká očekávání či přání do sezóny 

2020/21?

„Mám jediné přání, aby všechny dřina, kterou všichni hráči 
podstoupili od zastavení soutěží, nepřišla vniveč.“
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Být součástí dění kolem veselského volejbalu mi bylo asi 
souzeno. Můj prastrýc Alois Křivánek patřil spolu s Aloisem 
Pohankou a s mnohými dalšími mezi první veselské volejba-
lové nadšence, a i můj otec se v 70. a 80. letech staral o chod 
oddílu. Volejbal hrávali i všichni tátovi švagři a příbuzní 
z Kolína, díky čemuž jsem se mohl s touto hrou postupně 
seznámit u nás na dvoře během rodinných sešlostí a oslav. 
To mi bylo asi deset let. 

Volejbalové začátky

Už od mládí jsem měl široký záběr koníčků a zálib. Patři-
la mezi ně třeba muzika, divadlo a paleontologie. Dokonce 
jsem i projevil zájem o místní hasičský kroužek. Ten rok však 
zrovna hasiči nenabírali nové svěřence, a tak mě táta při-
hlásil do žďárského oddílu volejbalu. V té době mi bylo asi 
12 let. Z Nového Veselí jsem do Žďáru jezdil společně z To-
mášem a Jožkou Pohankovými a za nějaký čas i s Mírou Mor-
kusem, což byli kromě Tomáše moji spolužáci ze třídy. Hráli 
jsme sice za Žďár, ale souběžně jsme také dávali dohromady 
i družstvo ryze veselské. Vesměs z našich spolužáků ze třídy 
i mladších kamarádů. Scházívali jsme se po škole na antuko-
vém kurtu, který byl ještě v té době z půli pokryt trávou a na 
podzim ještě listím z topolů – nádhera. Natáhli jsme šňůru 
od prádla a hrálo se. Holky a kluci dohromady. 

Jednoho dne jsme pak ve Žďáře více či méně skončili 
a pod vedením pana Františka Mokrého začali trénovat ve 
Veselí, doma. Na tu dobu vzpomínám opravdu rád. Zpětně 
si uvědomuji, že to vlastně bylo takové novoveselské volej-
balové obrození. Zakrátko jsme začali hrát spolu se staršími 
volejbalisty okresní přebor. To už jsme chodívali i na čtvr-
teční zimní tréninky do sokolovny a v létě na nedělní do-
polední odbíjenou. Díky tomu jsme měli to potěšení zahrát 
si ještě se „starou gardou“ volejbalistů jako byli Miloslav 
Zikuška, Ladislav Nováček, František Mokrý, Oldřich Veselý 
nebo Josef Bárta.

Postupem času jsme ale byli my, jako dorostenci, bez 
trenéra. Družstvo bylo bez vedení a nikdo z dospělých se 
toho ujmout nechtěl. Dokonce jsme měli snahu se trénovat 
sami, střídali jsme se, ale nemělo to valného výsledku. Pro 
náctileté zapálené kluky to byl kámen úrazu, a to se s námi 
takříkajíc táhlo až do našeho posledního utkání v roce 2012. 
Už ve svých osmnácti letech jsem tušil, že to nebude mít 
dlouhé trvání a tím možná i definitivně skončí novoveselský 
volejbal…

Trenérské začátky

S trénováním děvčat jsem začal v roce 2001, to mi bylo 
19 let. Dostat se v té době k jakékoliv literatuře týkající se 
metodiky trénování, ať už v tištěné či digitální podobě, 
bylo takřka nemožné. V okolí ani nebyl nikdo zkušený, kdo 
by mi mohl poradit. Čerpal jsem tak ze svých dosavadních 
zkušeností, ale těch bylo bohužel málo. Začátky byly plné 
nadšení, ale také plné chyb. Tak či onak k trénování postup-
ně přibyly i záležitosti týkající se vedení družstva a poslé-
ze i vedení oddílu. To už přibylo nejen hráček a trenérů, ale 
i soutěží. Tato agenda týkající se chodu oddílu byla velice 
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Novoveselský zpravodaj vydává Městys Nové Veselí, pro občany Nového Veselí zdarma. 

Tiskne Tiskárna Brázda v Hodoníně. Počet výtisků 450. Evidenční číslo: MK ČR E 11289.

Roman Křivánek: úvaha současného trenéra volejbalistek 
náročná a mnohdy i zabrala více času než samotné trénová-
ní. Uvědomil jsem si, že trenér má trénovat a funkcionář se 
má starat. Proto je v současné době mojí snahou, aby si naši 
trenéři „užívali“ trénování a pokud možno byli osvobozeni 
od těchto méně záživných věcí – více či méně se mi to daří.

Současnost

Kontakt s mládežnickým volejbalem mi za těch 20 let dal 
řadu cenných zkušeností a nezapomenutelných zážitků – 
těch zážitků by vydalo na knížku. Jsem opravdu pyšný na 
to, jak se dnes veselskému volejbalu daří. Motivuje mě stále 
rostoucí zájem děvčat o tento sport a nadšení nově přícho-
zích hráček. Zvláště velkou radost mám z děvčat z okolních 
obcí! Na druhou stranu mě mrzí časté větší či menší nedoro-
zumění ve vedení oddílu.

Ve stávající sezóně 2020/2021 nejsem poprvé po téměř 
dvaceti letech veden pod žádným družstvem. Vypomáhám 
v přípravce, podílím se na organizaci našich turnajů a sna-
žím se vykonávat volejbalovou agendu. 

Karolína Straková


